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CSillagoS
H Í R E K

Augusztus 18-án Lázáriban ünnepi műsor 
keretében emlékeztek meg a magyar állam 
megszületéséről. A Szatmári Híd Egyesület 
szervezésében az ünneplő sokaság a Petőfi-
szobortól vonult a központi parkban található 
turulos emlékműhöz. 

A menetelés közben felcsendült a Székely 
Himnusz, és a magasba emelkedtek a magyar, 
a székely, az Árpád-sávos, valamint az egyházi 
zászlók. 

Az emlékműnél a Szent Korona országa 
címet viselő megemlékezés részvevői színvo-
nalas előadásokat, szavalatokat hallgathat-
tak meg. A bevezető köszöntőbeszédek után 
Ilonczai Zsombor szárazberki lelkész felolvas-
ta a királyhágómelléki református püspökség 
üzenetét.   A levél méltatja a most hatalmon 
lévő magyar politikusokat, mivel lehetővé tet-
ték, hogy a határokon túl élők is megkaphassák 
a magyar állampolgárságot, s arra buzdította 
az ünneplőket, hogy mondjanak lélekemelő 
imádsággal köszönetet az értük cselekvőkért. 
A püspökség üzenetében felkéri az egyházi-
akat,  hogy nyújtsanak segítséget mindazon 
személyeknek, akik kettős állampolgárokká 
szeretnének válni, valamint adjanak útbaigazí-
tást az állampolgárságot szerzett külhoni ma-
gyarok választási regisztrációjában. 

Hriczu Ferenc tiszteletbeli görögkatolikus 
főesperes a jelenlévő ünneplőknek egy, még 
óvodás korában megtanult szöveget idézett 
fel: „Magyar vagyok, magyarnak születtem, 
magyarul énekelt a dajka is felettem, magyarul 
tanított meg imádkozni a drága jó anyám...” 
Majd emlékeztette a résztvevőket, hogy Szent 
István király a lehető legjobb személy, a Szűz-
anya oltalmába ajánlotta az országot. Bauman 
István lázári plébános az államalapító király 
munkásságáról beszélt, a pogányok megtérí-
téséről, az erkölcs visszaállításáról. 

Szent István imádsága nem volt hiábavaló, s 
több mint ezer év után újra összekovácsolja a 
nemzetet – mondta a római katolikus egyház 

képviselője. 
Ezt követően Krakkó Rudolf, a Szatmári Híd 

Egyesület elnöke – aki egyben az  ünnepség 
főszervezője volt – mondott köszöntőt, majd 
Thoroczkay Sándor történész rövid előadá-
sában vázolta Szent István munkásságát, ki-
emelve békeszeretetét, amelyet apjától, Géza 
fejedelemtől örökölt. Az ünnepség végén a 
központi parkban található keresztnél koszo-
rút helyezett el mások mellett Hégető László 
Levente és András Mihály is az Erdélyi Magyar 
Néppárt Szatmár megyei szervezetének nevé-
ben, illetve Szegedi Mária és Ilyés Előd az Er-
délyi Magyar Nemzeti Tanács Szatmár megyei 
szervezetének részéről.

Magyar vagyok, magyarnak születtem
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Szent István örökében
Államalapító Szent István ünnepén hadd 

idézzük Salamon zsoltárát, mely Istentől kér 
áldást a királyra:

„Isten, a te ítéleteidet add a királynak, és a te 
igazságodat a király fiának.

Hadd ítélje népedet igazsággal, és a te sze-
gényeidet méltányossággal.

Teremjenek a hegyek békességet a népnek, 
és a halmok igazságot”. (Zsolt.72,1-3.)

A Szent Korona egykori országrészében, 
Erdélyben, bibliás hitünk szellemében ilyen 
elöljárókat kívánunk országunk – Románia – 
népének, akik „igazsággal ítélnek”, és ennek 
köszönhetően „méltányosság” és „békesség” 
terem a föld „szegényeinek”.

Ettől azonban még igencsak távol állunk.
Az Államelnök „szelet vetett és vihart ara-

tott”, amikor Marosfőn, egy kolostor szellemé-
vel szöges ellentétben, durva magyarellenes 
kirohanásokkal „ünnepelte” a Nagyboldog-
asszony Mária közelgő szent napját, hivatalos 
állami ünnepünket. Traian Băsescu gyűlölet-
keltésre alkalmas és uszító politikai diskurzu-
sához csatlakoztak: Victor Ponta miniszterel-
nök, Crin Antonescu, a Szenátus elnöke, Titus 
Corlăţeanu külügyminiszter, valamint sokan 
mások, és maga a marosfői nyári tábor egésze, 
élén Ioan Selejan hargitai és kovásznai ortodox 
püspökkel.

Szent István király országlásának egyik leg-
drágább öröksége, hogy Krisztushoz vezette 
népünket. A magyarokat és a román népet 
szorosan egymáshoz kapcsolja az a körül-
mény, hogy mindkettő keresztyén nemzet, 
országaink keresztyén alapokon állanak. Sem-
miképpen nem méltó tehát, hogy hitetlen mó-
don egymás ellen forduljanak.

„Amit akartok azért, hogy az emberek ti 
veletek cselekedjenek, mindazt ti is úgy csele-
kedjétek azokkal” – tanítja Jézus (Mt.7,12).

Vagyis nem szabad kettős mércét használ-
nunk egymással szemben. Egy országban 
élünk, egyazon társadalom tagjai vagyunk. 
Ami jár a románnak – ugyanaz jár a magyar-
nak is. Az Európai Alapjogi Charta szerint: 
mindannyiunkat megillet az emberi méltóság 
(1. cikk), a személyi sérthetetlenséghez való 
jog (3. cikk), a gondolat-, a lelkiismeret- és a val-
lásszabadság (10. cikk), a véleménynyilvánítás 

(11. cikk), valamint a gyülekezés és az egyesü-
lés szabadsága (12. cikk).

Ezen alapjogok tudatában: hogyan is indul-
hatna valaki ellen kivizsgálás vagy büntetőjogi 
eljárás a tusnádfürdői nyári táborban való rész-
vétele vagy az ott elhangzottak miatt? Hogyan 
kérdőjelezhetné meg valaki is egy polgártársa 

állampolgárságát annak szabad vélemény-
nyilvánítása miatt?! És miként lehetséges 

„hadat üzenni” a szabad Magyarország pol-
gárainak – „Budapestnek” – egy olyan „nagy-
régióban”, melyben Isten akaratából magya-
rok, románok, szerbek, szlovákok, ukránok, 
németek, zsidók és cigányok, vagy katoliku-
sok, ortodoxok, protestánsok és más vallásúak 
évszázadok óta együtt élnek?!

Az igazságos István király ünnepén méltó, 
hogy Imre fiához intézett Intelmeiből idézzünk 
– ebben az értelemben: 

„Mert az olyan Ország, ahol csak egy nyelv, 
egy szokás van, erőtelen és töredékeny” (VI. 
rész, 3. szakasz). Mi, magyarok, történelmi ta-
pasztalatból tudjuk: mindig megvolt a böjtje 
annak, ha a Szent István-i útról letértünk. Talán 
más kelet- és közép-európai országok vezető-
inek sem ártana, ha nagy királyunk intelmét 
megfontolnák – már ha azt akarják, hogy álla-
maik hosszabb időn keresztül fennmaradjanak.

A poszttrianoni Románia asszimilációs, va-
lamint a Ceauşescu-rezsim homogenizációs 
politikájának ismeretében okkal és jogosan kö-
vetelik az erdélyi magyarok, hogy saját identi-
tásukhoz való jogukat éppen olyan mértékben 
tartsák tiszteletben, amiképpen, a múltban és 
a jelenben, a többségi románság is megköve-
telte és megkívánja magának ugyanezt.  

Băsescu elnök és társai kiforgatják a sza-
vakat, amikor a Tusnádon elhangzottakkal 
kapcsolatban területi „protektorátust” és 
„diktátumot”emlegetnek. Egyazon mércével 
mérve, semmi mást és semmi többet nem 
akarunk, mint azt, hogy amint tavaly az ál-
lamelnök, illetve Románia védelmébe vette a 
szerbiai románokat és vlachokat, azonképpen 
Magyarország is gyakoroljon védőhatalmi sze-
repet az erdélyi magyarok jogai védelmében 
– teljes összhangban az európai kisebbség-
védelmi előírásokkal. Tovább menve: Auszt-
riához és Olaszországhoz hasonlóan, melyek 

egyezményes alapon garantálják és biztosítják 
Dél-Tirol autonómiáját – Magyarország és Ro-
mánia is közösen vállaljanak felelősséget Er-
dély, az erdélyi magyarok, a székely-magyarok 
regionális autonómiájáért. 

Vagyis, keresztény hitünk idézett krisztusi 
alapelve, továbbá az Unió demokratikus irány-
elvei és írottszabályai értelmében: Európában 
nincs helye a kettős mérce alkalmazásának.

Ebben az összefüggésben külön is érdemes 
odafigyelnünk arra, amiként Marosfőn maga 
Traian Băsescu kiállott moldovai honfitársai, 
Moldova és Románia egyesülése mellett. Mi, 
erdélyi magyarok példát vehetünk a román 
államelnöktől. Éppen olyan következetesség-
gel kell kitartanunk az erdélyi magyar régiók, 
valamint a székelyföldi és partiumi autonómia 
mellett, amiképpen ő tette ezt a román nem-
zet egysége ügyében!

Ennél is továbbmenve: amiként Bojan 
Aleksandrovic Timoc-vidéki ortodox vikárius 
és Stevan Mihailov kisebbségi román vezető, 
valamint VasileTărâţeanu bukovinai költő és 
Ivo Gheorghiev vidini román aktivista síkra 
szálltak szerbiai, ukrajnai és bulgáriai nemzeti 
közösségeik védelmében – azonképpen ne-
künk is határozottan össze kell fognunk hatá-
ron túli magyar testvéreink megmentése érde-
kében.

Hogyan is fogalmazott az egyik román ve-
zető?: „Bulgária lojális polgáraiként román 
anyaországunk közbelépését kérjük szellemi 
és kulturális kivégzésünk megakadályozása 
érdekében”. Mi, erdélyi magyarok sem kérünk 
mást és többet. Egyszerűen azon határozott 
szándékunknak adunk hangot, hogy: mi nem 
akarunk a kipusztulóban lévő romániai zsidók, 
vagy az elenyésző erdélyi szászok és svábok 
sorsára jutni!

Egyazon mércét alkalmazva: mi sem aka-
runk mást a magyaroknak, mint amit Traian 
Băsescu a románok számára. Vagy netalán: 
„Ami szabad Jupiternek, az nem szabad az 
ökörnek?” („Quod licet Iovi, non licet bovi?”) 
Amit fennen hirdetnek a Román Ortodoxia 
marosfői fellegvárában – az tilos volna a Szé-
kelyföld bálványosi-csíktusnádi táborában?! 
Nem hiszem…

Szent István más népek iránti türelemre 
buzdító Intelmei értelmében, ezzel együtt, a 
mai napon – végezetül – gondoljunk Temes-
várra. A Bánság sok nyelvű, sok nemzetiségű 
és sok vallású népének 1989-béli összefogása 
– a népi szájhagyomány szerint – „Temesvár 
szellemében” történt. Akkor a hagyományos 
„erdélyi tolerancia” egyesítő erejével sikerült 
megbuktatnunk a kommunista zsarnokságot.

Huszonnégy év után egy második rendszer-
változásra van szükség Romániában, hogyha 
azt akarjuk, hogy – amint a Zsoltáros imádsá-
gába foglalta:    

„A hegyek békességet teremjenek a nép-
nek, és a halmok igazságot”. Így legyen!

Kolozsvár, 2013. augusztus 20.
tőkés lászló 

európai képviselő. az EMNT elnöke
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Közterületen működik a pálinkafőző
Szérben messzire bűzlik a gyümölcscefre és 

kifőzött moslék, amit a falu patakjába enged-
nek, mégsem érzik az elöljáróság illetékesei. 

Keskeny aszfaltozott úton haladtunk 
Bogdánd községközpontot elhagyva a Szat-
már és Szilágy megye határán található Szér 
irányába, de csak lassan, mert az útszéli el-
burjánzott növényzet miatt látómezőnk igen-
igen beszűkült. Csak bízni tudtunk abban, 
hogy szemből nem érkezik egy gyorsabb és 
nagyobb jármű, s hiába jó az út, csak lépés-
ben biztonságos haladni. A bozótból végre 
előbukkant a település kezdetét jelző helység-
névtábla: „Szér”. 

Szabó Beáta már házuk kapujában várt min-
ket, s rögtön mutatta is, hogy milyen problé-
mával küzdenek már több éve. Az út túloldalán 
egy vályogtéglából összetákolt épületre mu-
tatott, amely most békés nyugalmat árasztott 
magából. Na, ez lenne nekünk a nagy problé-
mánk – magyarázta felháborodottan Beáta. A 
házukkal átellenben mintegy 50 méterre a pá-
linkafőzés mesterségét űzik az épületben, azt 
nem is kell mondani, hogy mindenféle enge-
dély nélkül – tette hozzá házigazdánk. Kedves 
szomszédja több évvel ezelőtt kezdte meg a 
tüzes víz gyártását az épületnek csak jóindu-
lattal nevezhető vályogtákolmányban, a kifő-
zött cefrét, azaz a moslékot pedig egyszerűen 
a falu patakjába önti, nem törődve a környe-
zetszennyezéssel. A moslék kellemetlen szaga 
messzire bűzlik, azonban hivatalos személyek 
ezt még sem érzik. 

Szabóné több alkalommal is jelezte a pol-
gármesteri hivatalban, hogy törvényt szeg-
nek az orruk előtt, de eddig még nem történt 
semmi. Először csak szóban hívta fel a polgár-
mester, valamint az alpolgármester figyelmét 
a gyanús üzemre, majd legutóbb június elején 

írásban is közölte panaszát, de mind a mai na-
pig eredménytelen volt a próbálkozása. Mi-
közben a beadványokat vesszük szemügyre, 
megérkezik Szilárd, Beáta férje is, aki megtud-
va, hogy náluk vagyunk, rögvest hazasietett a 

szántóföldekről, hogy ő is elpanaszolja a pá-
linkafőzővel kapcsolatos rendellenességeket. 
Egy videofelvétel is előkerül. A békés vályog-
ház és környéke megtelik élettel, s a felvételen 
jól látszik, ahogy öntik a moslékot a patakba. 
Nem csak ezzel van a probléma – szólal meg 
a férfi. A pálinkafőző közterületen helyezkedik 
el, az elöljáróság pedig szemet huny a dolog 
felett. Aurel Bojan, a Szociálliberális Unió (USL) 
polgármestere és Kállai Sándor RMDSZ-es 
alpolgármester úgy tesznek, mintha nem is 
létezne a házunk előtti közterületen épült pá-
linkafőző – panaszolja a házigazda. Az önkor-
mányzati képviselők mindaddig tehetetlenek, 
amíg ez a probléma nem kerül a tanács elé. 
Erről azonban a település vezetősége hallani 
sem akar. 

Amikor elérkezik a pálinkafőzés ideje, itt 
vége van a világnak – csatlakozik férjéhez    Be-

áta. A házaspár eltökélt szándéka, hogy a köz-
területen működő szeszfőzdére lakat kerüljön, 
így minden követ meg fognak mozgatni, hogy 
végre cefre- és moslékbűzmentes, kulturált 
környezetben élhessenek Szér településen.

Útlevélkérelem benyújtása az EMNT–EMNP-székházban
Augusztus 16-án konzuli napot tartot-

tak Szatmárnémetiben az Árpád utca (Vasile 
Lucaciu) 18. szám alatt található EMNT–EMNP-
székházban – számolt be róla lapunknak Nagy 
István, az Erdélyi Magyar Néppárt Szatmár 

megyei szervezetének alelnöke. A kolozsvá-
ri magyar főkonzulátus ideérkező hét mun-
katársának rengeteg dolga akadt, ugyanis 
nem kevesebb mint 630 anyakönyvi kivona-
tot, valamint számos lakcímkártyát adtak át 

mindazoknak a személyeknek, akik eljöttek 
a székházba. Ugyancsak ezen a napon nem 
kevesebb mint 65 mappát vehettek át a kon-
zuli megbízottak mindazoktól a személyek-
től, akik különböző egészségügyi vagy más 
személyes okok miatt nem tudnak elutazni a 
konzulátusig vagy egy szomszédos magyar-
országi településre. A konzuli nap keretében 
összesen 23 személy kérelmezett magyar útle-
velet. Ilyen úti okmányt csak azok kérhetnek, 
akik már letették a magyar állampolgársági 
esküt. Az útlevélkérelem benyújtásakor be kell 
mutatni az eredeti honosítási okiratot, ennek 
másolatát, a lakcímkártyát (amennyiben már 
megkapták) és egy érvényes személyazono-
sító igazolványt. Az elkészült útlevél 4-5 hét 
múlva érkezik meg a főkonzulátusra, így azt 
követő konzuli napon át is tudják nyújtani azt 
az igénylőnek. Így történt ez most is, amikor a 
főkonzulátus munkatársai a pénteki napon 13 
útlevelet adtak át a már korábban igénylőknek 
– mondta az EMNP Szatmár megyei szerveze-
tének alelnöke.
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Orbán Viktorral találkoztak a Néppárt vezetői
A hagyományos tusványosi találkozóra jú-

lius 27-én kerítettek sort Tusnádfürdőn a ma-
gyar kormány és az Erdélyi Magyar Néppárt, 
illetve és az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
vezetői. Orbán Viktor miniszterelnökkel, Sem-
jén Zsolt miniszterelnök-helyettessel, Németh 
Zsolt államtitkárral, Répás Zsuzsanna helyet-
tes államtitkárral, valamint Hidvéghi Balázs-
zsal, a Fidesz stratégiai igazgatóhelyettesével 
a Néppárt részéről Toró T. Tibor elnök, Papp 
Előd, Szilágyi Zsolt és Zatykó Gyula alelnökök, 
az EMNT képviseletében pedig Tőkés László 
elnök és Sándor Krisztina ügyvezető elnök ta-
lálkoztak. 

A megbeszélésen sikerként értékelték a 
kedvezményes honosítási folyamat eddigi 
eredményeit, a kormányfő pedig elismerően 
szólt az EMNT demokráciaközpontjainak te-
vékenységéről. Megállapodtak abban, hogy 
a honosítást folytatni kell mindaddig, amíg 
igény mutatkozik iránta. A magyar kormány, 
a Néppárt és az EMNT képviselői egyetértet-
tek abban, hogy a határom túli magyar kö-
zösségek esetében az a legfontosabb, hogy 
minél több külhoni állampolgár vegyen részt 
a 2014-es magyarországi országgyűlési vá-
lasztásokon. A miniszterelnök értékelte, hogy 
konszenzus van abban, hogy nemcsak a politi-
kai pártoknak, hanem például a civil szerveze-
teknek is feladata a szavazásra jogosult kettős 

állampolgárok tájékoztatása a választásokról, 
illetve a segítség a regisztrációban. A Néppárt 
képviselői hangsúlyozták: ők minden eszköz-
zel segíteni fognak ebben a tájékoztatási és 
mozgósítási folyamatban.

A találkozón szó esett a Romániában esedé-

kes régiósításról is, Toróék ismertették a párt 
saját elképzelését, illetve a bukaresti ötleteket 
elutasító álláspontját. A magyar miniszterelnök 
nagyra értékelte az Erdélyi Magyar Néppárt ki-
tartását és törekvését arra, hogy aktív fellépés-

re biztassa az erdélyi magyar közösséget, pél-
daként említve a július 20-i megmozdulásokat, 
amelyek keretében a Néppárt hívására 119 
erdélyi településen vonultak az utcára az em-
berek, hogy tiltakozzanak a román kormány 
tervezett közigazgatási átalakítása ellen.

A tusnádfürdői találkozón megállapodtak 
abban, hogy ősszel folytatják az egyeztetést 
annak érdekében, hogy az erdélyi magyar kö-
zösség egységesen vegyen részt a 2014-es eu-
rópai parlamenti választásokon.

Traian Băsescu román államfő és politikustár-
sai magyarellenes kirohanásai a tusnádfürdői 
és borzonti táborokban elhangzottak nyomán 
tisztábbá tették a képet. Megmutatták, hogy a 
magyar közösség leszámolhat azzal az illúzió-
val, miszerint a romániai politikai palettán van 
olyan román erő, amely megértőbb a magyar 
ügyek iránt. Most egyértelművé vált, hogy a 
releváns román pártok között egyetlen poten-

ciális szövetséges sincs, ha nincs más, amivel 
kampányoljanak, mindegyik előhúzza a ma-
gyar kártyát.

A kormányoldal pártjainak Băsescu szél-
sőségességét ostorozó kijelentései már csak 
azért is hiteltelenek, mert ők maguk is ma-
gyarellenes izgatással kerültek tavaly először 
hatalomra. Azóta sem változtak meg, a román 
külügy közleményeiből csak úgy süt az avítt, 
nemzetállami retorika, amely Romániát kizáró-
lag a románok országának tekinti, ezért hallani 
sem akar a magyarok önrendelkezéséről, a ma-

gyar nyelv regionális státusra emelésétől azon 
régiókban, ahol a magyarság őshonos, pedig 
ez valóban egyenrangú polgárokká tenné az 
erdélyi magyarokat.

A kormány RMDSZ-t dicsérő retorikája se 
tévesszen meg senkit: azért állítják szembe 
Pontáék, pozitív példaként, a „szélsőséges” 
magyar szervezetekkel, mert úgy gondolják – 
talán a tapasztalat alapján –, hogy a tulipáno-
soktól kell a legkevésbé tartani, adott esetben 
néhány kormányzati tisztséggel leszerelhetők 
a „radikális” igények. Ezért sem javallott az 
ezen pártok alkotta kormányt legitimálni egy 
esetleges magyar kormányrészvétellel.

A másik oldalon Băsescu most bebizonyí-
totta, hogy csupán szavazatszerzési trükk volt 
a magyarok iránti nagyobb megértés. Az er-
délyi magyarok három alkalommal kihúzták 
őt a csávából, most azonban új pártja számára 
toboroz szavazókat, akiket jobb híján naciona-
lista diskurzussal próbál megfogni.

A băsescui „pálfordulás” is jelzi: bár a parla-
menti küzdelmet sem kell feladni, a jogköve-
telések és az autonómiatörekvések számára 
alacsonyabb szinten, a román civilek körében 
kell támogatást keresni. Alulról építkezve, 
nem csupán magyar, hanem közös, regionális 
igényként kell itthon és külföldön megfogal-
mazni az önrendelkezés szükségességét, azt, 
hogy például a közigazgatási átszervezésről ne 
Bukarest döntsön önkényesen. Az ugyanis to-
vábbra is bizonyos, hogy egyedül nem megy.

                                                           Balogh levente 
                                                                          (Krónika)

„tiszta” helyzet
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Újonnan felállított kopjafát és keresztet 
szenteltek meg augusztus 11-én a börvelyi 
szőlőskertben – számolt be róla Nagy Iván, az 
Erdélyi Magyar Néppárt helyi szervezetének 
elnöke. A kopjafát és keresztet előbb Kátai 
Tibor református lelkész áldotta meg, majd 
Néma Sándor római katolikus plébános szen-
telte meg számos helybéli jelenlétében. Az ün-

nepségen fellépett Bántó Zoltán vezetésével a 
börvelyi kultúrcsoport, akik műsorukkal  szí-
nesítették e jeles eseményt – mondta a helyi 
szervezett elnöke. A jelenlévők nagy örömére 
a kultúrcsoport tagjai verbunkot, magyar tán-
cot, kánkánt, rock and rollt és modern táncot 
adtak elő, majd szeretetvendégség követke-
zett. Az ünnepséget az Erdélyi Magyar Nép-
párt börvelyi szervezete anyagilag is támogat-
ta – tette hozzá Nagy.

Kökényesd polgármestere 
„most sem hajlik a munkára”

dienes istván rMdSz-es önkormányzati 
képviselő szerint nincs szükség arra, hogy 
magyarul is olvashatók legyenek a polgár-
mesteri hivatal közleményei.

 
A futballpálya öltözőjének kivitelezése még 

mindig első számú teendői közé tartozik Si-
mon Leventének, Kökényesd RMDSZ-es pol-
gármesterének, azonban az augusztus 13-án 
megtartott tanácsülésen az erre vonatkozó 
határozattervezet még sem lett jóváhagyva. 
Saját párttársai sem nézik már jó szemmel a 
féktelen pénzszórást, így a  futballpálya mel-
letti öltöző felépítésére kiutalandó összeget 
horribilisnek tartják – magyarázta Pelei Sándor 
néppárti önkormányzati képviselő.

A polgármester 180 ezer lejt akart kicsikarni 
egy öltöző megépítésére a helyi futballpálya 
szomszédságában, ami a módosítást követően 
redukálódott 90 ezer lejre, a legutóbbi tanács-
ülésen azonban ezt is sokallták a képviselők, 
így ebben a témában a döntést elnapolták. 

 
fele összegből is meglenne

Nem hoztak döntést egy másik napirendi 
pontban sem, ami a községháza hőszigetelé-
séről szólt, mivel az erre kiutalandó összeget 
is sokallta a tanács – mondta az EMNP önkor-
mányzati képviselője. A modernizálási mun-
kálatok 50-60 ezer lejre lettek felbecsülve, 
azonban a tanács ezt az összeget is sokallta, a 
képviselők szerint sokkal kevesebb pénzből is 
lehetne szigetelni az ingatlant. Pelei vélemé-
nye szerint ezt a munkálatot az említett ösz-
szegnek akár a feléből is kivitelezhetnék, így 
egyelőre nem született döntés.

leltárba veszik az ingóságokat 
A Néppárt közreműködésével egy olyan 

indítványt nyújtottak be, ami a község vagyo-
nának felleltározását hivatott elősegíteni – ma-
gyarázta a képviselő. Különböző munkagépe-
ket, traktorokat, szerszámokat akarnak leltárba 
venni, ezek a közösség vagyonát képezik, de 
ugyanakkor a kultúrházra is kiterjed majd a 
figyelmük, ahol összeszámolják majd az asz-
talokat, lócákat, terítékeket. Pelei elmondása 
szerint a polgármester által a futballmeccsek 
után szervezett féktelen mulatozásnak betud-
hatóan nagyon sok minden eltűnt a kultúrház-

ból. Eddig 280 személynek elegendő terítékkel 
rendelkeztek, mára már ez a szám lecsökkent 
50-re. Elég zavaros itt a helyzet, ezért döntöt-
tünk amellett, hogy leltárba vegyük Kökényesd 
vagyonát – tette hozzá a képviselő.

Nincs erre szükség 
Kökényesd település 99 százalékban ma-

gyar lakossággal rendelkezik, az itt élők több-
sége nem érti a polgármesteri hivatal által 
román nyelven közzétett hirdetményeket, 
közleményeket. Ahhoz, hogy mindezek meg-
jelenjenek magyar nyelven is, egy hivatásos 
fordítóra lenne szükség, akinek a munkáját 
meg kell fizetni  – magyarázta Pelei Sándor. Ez-
zel azonban nem ért egyet sem Simon polgár-
mester, sem néhány RMDSZ-es képviselő, köz-
tük Dienes István, aki ebben a témában csak 
annyit jelentett ki, hogy „nincs erre szükség”. 
Pelei felháborítónak tartja a képviselő kijelen-
tését, hogy az, aki a magyarok szavazatainak 
köszönhetően jutott be a tanácsba, most azt 
mondja, nincs szükség arra, hogy a tanácsi 
határozatok, hirdetmények magyarul is olvas-
hatók legyenek. Ha egy RMDSZ-es képviselő 
ilyen kijelentéseket tesz, akkor megkérdőjele-
ződik az is, hogy hogyan is képviseli a magyar-
ságot – tette hozzá Pelei. 

 
Nem akar dolgozni

Simon Levente, Kökényesd polgármes-
tere „most sem hajlik a munkára”, ugyanis 
több olyan munkálatot is megszavazott a 
kökényesdi tanács, amelyek a mai napig nem 

lettek kivitelezve– magyarázta a néppárti ön-
kormányzati képviselő. A településen minden 
évben megrendezik az „utcabajnokságot”, 
amelynek a kis futballpálya ad otthont. Azon-
ban a pálya szélén elhelyezett padok mára 

már nagyon lepusztult állapotban vannak. 
Az önkormányzat ezek felújítására már meg-
szavazott és elkülönített egy pénzösszeget, 
azonban a polgármesteri hivatal mind a mai 
napig nem tett ebben az ügyben egy lépést 

sem – mondta Pelei. De ezen nem kell csodál-
kozni, hiszen 2012-ben a képviselők különböző 
munkálatokra 230 ezer lejt szavaztak meg és 
különítettek el, azonban a polgármesteri hiva-
tal ekkor sem tett semmit. Ezt az összeget idén 
újra átcsoportosították, de félő, hogy moder-
nizálást – noha tanácsi határozat is született 
erről – most sem sokat fognak látni a telepü-
lésen – tette hozzá a néppárti önkormányzati 
képviselő.

Kopjafa és kereszt
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Megalakult a Partiumi Autonómiatanács
Július 19-én a nagyváradi Városházán tartot-

ták a Partiumi Autonómiatanács (PAT) alakuló 
ülését. A helyszínválasztás azért is jelképes, 
mert a bihari megyeszékhely a Partium regio-
nális központja. Az alakuló ülés egy 2008-ban 
indult folyamat eredménye volt. Ekkor hozták 
létre Érmihályfalván a Partiumi Autonómia 
Kezdeményező Bizottságát ifj. Szilágyi Ferenc 
elnökletével. Számos szakmai jellegű anyagot 
dolgoztak ki azóta, különböző rendezvénye-
ket szerveztek, továbbá az autonómia és a Par-
tium népszerűsítését szolgáló kiadványokat 
adtak ki. 

2013 elején Szatmárnémetiben az Erdélyi 
Magyar Nemzeti Tanács döntést hozott a Par-
tiumi Autonómia Tanács létrehozataláról, az 
alakuló ülést Zilahon készítették elő. A Partium 
öt megyéjének képviselői vettek részt ezen: az 
EMNT megyei delegáltjai, továbbá az akadé-
miai és civil szféra, valamint a történelmi egy-
házak képviselői. Toró T. Tibor mint az Erdélyi 
Magyar Néppárt elnöke megfigyelői státus-
ban volt jelen az eseményen. 

A PAT feladata a partiumi autonómia és ön-
rendelkezés gondolatának népszerűsítése, az 
ehhez tartozó szakmai és tájékoztató anyagok 
kidolgozása, illetve majdan a vonatkozó tör-
vényjavaslatok elkészítése, az egyéb ide kap-
csolódó akciókban való részvétel, vagy ezek 

szervezése – az aláírásgyűjtéstől egészen a 
közterületeken való tüntetésekig. 

A PAT hét fős elnökséggel alakult meg, min-
den egyes megye egy-egy elnökségi tagot 
delegált. Elnöknek Csomortányi Istvánt, míg 
alelnöknek Szilágyi Ferencet választották meg. 

Elfogadták az év hátralevő részére vonatko-
zó cselekvési tervet, amiben szerepel az első 
tájékoztató anyagok elkészítése, és olyan ké-
nyes kérdések is, mint a Partium határainak, 
illetve a Partium jelképeinek (zászló és címer) 
javaslati szintű kidolgozása.

A Partiumnak címer és zászló kell
A PAT SZEPTEMBER ELEJÉN MEGHÍVÁSOS PÁLYÁZATOT HIRDET

Augusztus 16-án a nagykárolyi Károlyi-kas-
télyban tartotta meg rendes ülését a Partiumi 
Autonómiatanács (PAT), ahol jelen volt többek 
között Csomortányi István elnök és Szilágyi 
Ferenc alelnök, valamint minden egyes parti-
umi megye delegált elnökségi tagja. A PAT azt 
szolgálja, hogy területi autonómiát vívjunk ki 
az itt élő magyar közösség számára, mivel a 
Partium egy olyan területe Erdélynek, amely 
a magyar határ mentén fekszik, és ahol mint-
egy 400 ezer magyar él – mondta el lapunk-
nak Csomortányi István, a Partiumi Autonómia 
Tanács elnöke. Egy olyan területről beszélünk, 

amely tulajdonképpen gazdaságilag ki van 
szolgáltatva a mai román államnak, Bukarest 
gyakorlatilag gyarmatként kezeli. 

Saját címer és zászló
 
A Károlyi-kastélyban megtartott ülésen 

fontos szerepet töltött be a Partium jelképe-
inek kidolgozása. Nagyon fontos az, hogy a 
Partiumnak saját címere és zászlója legyen – 
magyarázta Csomortányi. Elmondása szerint 
szeptember elején egy meghívásos pályázatot 
hirdetnek meg, amelynek első rendű alapfel-

tétele az, hogy egy történelmi szimbólumot 
vagy szimbólumokat használjanak fel a terve-
zők. A partiumi megyéknek, vármegyéknek is 
megvannak a maguk hagyományos jelképei, 
ezeket kellene összeforrasztani, hogy az ezen a 
területen élő emberek a magukénak érezhes-
sék, és ki is függesszék azt otthonukban – tette 
hozzá a PAT elnöke. 

Népszerűsíteni kell az autonómiát
 
A Partiumi Autonómiatanács ülésén a címer 

és zászló mellett fontos szerepet töltött be az 
autonómia népszerűsítése is a Partiumban, 
de nemcsak a magyar, hanem a román ajkú 
honfitársak között is, kétnyelvű, tükörfordítású 
szórólapok formájában. A tapasztalat azt mu-
tatja, hogy az emberek többsége szívesebben 
nézeget egy képet, mintsem elolvasson egy 
száraznak tűnő szöveget. Ép ezért a vizualitás-
ra fogunk összpontosítani, amikor egy szóróla-
pot vagy egyéb nyomtatványt akarunk majd 
az emberek kezébe adni – magyarázta Szilágyi 
Ferenc, a PAT alelnöke. A népszerűsítésben 
oroszlánrészt vállaló alelnök közreműködésé-
vel szeptember elején kerékpártúrát szervez-
nek. Margitta település hatvan kilométeres 
körzetéből érkeznek majd szatmári, szilágysá-
gi és bihari kerékpárosok, hirdetve a területi 
autonómia fontosságát.
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Olvasói levél

Egy nemzet szellemi állapotát – kimagasló 
egyedei mellett – általános műveltségi, kultu-
ráltsági, civilizációs szintje méri, jelzi. A tudás 
hatalom, ezt még tudják sokan, azok is, akik 
a megszerzését elhanyagolták. Annak esélye, 
hogy a kommunista és posztkommunista agy-
mosáson átesett mai felnőtt réteget tanulásra, 
olvasásra, művelődésre, gondolkodásra, élet-
formaváltásra rá tudjuk vezetni, túlzottan cse-
kély. A gyerekek ellenben fogékonyak. Okta-
tási rendszerünk és gyakorlata olyan, amilyen. 
De egyes tanárok tehetnek valamit ezen rend-
szer hiányosságai pótlásáért. Láttam rá példát.

A színház világa olyan komplex jelenség, 
mely tömören képes megragadni az egyén 
emberi mivoltát. Lássd azon társadalmakat, 
amelyek intenzíven színház-jellegűek: az ókori 
görögség, Shakespeare Londonja, a 60-80-as 
évek lengyel társadalma stb. E korokat minő-
ségi fellendülés jellemzi.

Néhány éve Szatmárnémetiben működött 
egy iskolaközi színjátszó vetélkedő. A fiam 
osztálya tán háromszor egymás után szere-

pelt ezen, utoljára első díjjal tért haza. Azóta 
nem hallottam ilyesmiről. Ezen szereplésekre 
maguk készültek, a mindenkori magyartanár 
segítsége nélkül. Miért? Ha már létezik egy 
ilyen fórum, a magyartanárok zöme miért kö-
zömbös? Nem éreznek felelősséget a rájuk bí-
zott gyerekekért és a mi specifikus kisebbségi 
létünk nyomorúságában magyar sorstársai-
kért? Nem ismerik Szabó Dezső találó monda-
tát, óhaját, parancsát: „Minden magyar felelős 
minden magyarért”. Avagy itt is az érthető, de 
nem elfogadható fásultság működik?

A kultúrházban működött magyar színját-
szó kör. Évek óta nem. Nagyváradon a hely-
zet ugyanaz. A Kortárs Színpad vonzotta a 
fiatalokat. Előadásai teltházasok voltak. Sze-
rintem most is működhetne, szervezés kérdé-
se és meg egy kis önzetlen lelkesedésé azok 
részéről, akik tehetnének érte. Színjátszással 
egyfelől értelmesen töltenék el gyermekeink 
szabadidejük egy részét, egyúttal az irodalom, 
előadó-művészet iránti fogékonyságuk jelen-
tősen izmosodna, megtanulnának helyesen 
beszélni, szabatosan fogalmazni, tapasztal-
nák a csapatmunka értelmét és lehetőségeit, 
a jó értelemben vett összetartozás hasznának 
érzését erősítené, erkölcsi, tartásbeli javulást 
eredményezne. Talán nem vérmes remény, fel-
nőtt korukban értelmi szintjük nem ragad le, 

nem redukálódik a brazil szappanoperák szint-
jére, nem Lagzi Lajcsi dáridója lesz a „szellemi 
táplálékuk”, ilyenformán értékes példát adnak 
születendő, családban felnövekvő és csiszoló-
dó gyermekeiknek, akik ilyen minőségű csalá-
di környezetben indulnak el az élet göröngyös 
útján.

Mindez csupán akarat kérdése, anyagi ne-
hézségek nem akadályozzák. Kevés pénzből 
kivitelezhető, melyet önmaga megtermelne, 
hiszen melyik szülő nem áldozna egy olcsó 
jegyre pénzt, hogy gyermekét szerepelni lát-
hassa. Szponzorok is akadnának, úgy hiszem. 
Csak fásultságunkat kellene leküzdenünk. 
Meggyőződésem, hogy akadnának rendezők, 
színészek, akik lelkes magyartanárok kisebb 
csoportjait szívesen és önzetlenül (ingyen) 
tanítanák a rendezés alapszabályaira, segíte-
nék a beszédtechnika elsajátítását és tanítási 
módszerének szakmai titkait arra a szintre csi-
szolnia, amelyen már a magyartanár önállóan 
dolgozhat az iskolásokkal.

Még egyszer mondom: minden csak aka-
rat és szervezés kérdése. Kevés energia, idő és 
pénz befektetésével csodákat lehet teremteni. 
Hát akkor miért ne?!

                                                               Tisztelettel,
                                                        vitéz vajk andrás

Illegalitásba kényszerítették 
a tejtermékeket árusító kisgazdákat

Az Állategészség-ügyi és Élelmiszer-bizton-
sági Igazgatóság Szatmár megyei kirendeltsé-
ge hadat üzent a tejtermékeket nem megfelelő 
körülmények között értékesítő kisgazdáknak, 
így augusztus 5-től minden szatmárnémeti 
piacon tilossá vált a tejtermékek árusítása. A 
hivatal évek óta figyelmezteti a polgármesteri 
hivatalokat, hogy EU-s normáknak megfelelő 
helységeket alakítsanak ki minden olyan pia-
con, ahol tejtermékek árusítása történik, azon-
ban ezek a beruházások csak most kezdődtek 
el. A modernizálási munkálatok még várattak 
volna magukra, ha a szomszédos megyeszék-
helyen, Nagybányán 80 személy nem került 
volna kórházba, miután piacon vásárolt rom-

lott túrót fogyasztottak.
Ezt követően megkezdődtek az ellenőrzé-

sek megyénkben is, és egy nap alatt illegálissá 
tették a tej, a túró, a sajt árusítását a piacokon. 
Azért tiltották meg, mert a termelők pult alól 
mégis értékesíteni szeretnék az árut, így mint 
a valutázók vagy a zárjegy nélküli cigarettával 
feketézők bolyonganak a piacokon mindad-
dig, amíg a szatyrukban hurcolt tejtermék s a 
pillepalackban tárolt tej vevőre nem talál.

A szatmárnémeti polgármesteri hivatal 
több éve halogatja a csarnokok korszerűsíté-
sét, s most, hogy többen is megbetegedtek, 
hirtelen, a nyár végéhez közeledve fontossá 
vált a   munkálatok megkezdése. A tejtermé-

kek eladására szolgált helyiségek bezáratását 
követően a önkormányzati képviselők augusz-
tus 12-én rendkívüli ülésen közel egy millió 
lejt szavaztak meg a megyeszékhelyen talál-
ható piacok modernizálására. A legrosszabb 
állapotban a 17-es lakótelepi piac van, ide 250 
ezer lejt hagytak jóvá. A 1-es számú élelmiszer-
piacon található tejcsarnok renoválására 47 
ezer lejt fordítanak majd, amíg a Szamos-piaci 
beruházásokra 65 ezer lejt különítettek el. A 
Kispiacon azonban a munkálatok év végéig is 
elhúzódhatnak, mivel a tejtermékek árusításá-
ra használt épületnek nemcsak a felújítására, 
hanem a bővítésére is szükség van. Erre a célra 
75 ezer lejt szavaztak meg a tanácsosok.

Javaslat
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hiSzüNk ErdélyBEN!

Fiatalokat toboroz a Minta
Szeptemberben szeretnék, ha a Minta 

megalakulna Szatmárnémetiben, Nagyká-
rolyban, illetve kökényesden is.

Augusztus 11-én Bogdándon megalakult 
az Erdélyi Magyar Néppárt ifjúsági partner-
alakulatának, a Mintának a helyi szervezete. 
Vass Tamás, a Minta partiumi régióért felelős 
országos alelnöke lapunknak elmondta, hogy 
Szatmár megyében elsőként Tasnádon, majd 
Nagytarnán s végül augusztusban Bogdándon 
is sikerült megalapítani a szervezetet.

A Minta egy olyan társadalmi szervezet, 
amely az erdélyi magyar ifjakat azzal a céllal 
szólítja meg és hívja egységbe, hogy segítse 
őket fiatalságuk megélésében, irányítsa jövőt 
teremtő munkájukat, politikailag képviselje a 
fiatalokat a közéletben és a társadalomban, 
lehetőséget teremtsen művelődési, nevelési, 
szociális, környezetvédelmi, sport- és más sza-
badidős tevékenységekre – magyarázta Vass. 
Tagja lehet bármely 15–35 éves erdélyi magyar 
fiatal, aki egyetért az Erdélyi Magyar Néppárt 
alapelveivel, valamint elfogadja annak célkitű-
zéseit. A Minta továbbá a tagok média-, jogi és 
közigazgatási ismereteinek továbbképzésével 
is foglalkozni kíván, így felkészítve a fiatalokat 
a későbbi közéleti szerepvállalásra, illetve célja 
a fiatalok választásokon való kvótarendszerű 
indítása, együttműködve az Erdélyi Magyar 
Néppárttal – tette hozzá a Partiumért felelős 
országos alelnök.

A Minta 2013. április 19-én tartotta országos 
alapító ülését Kolozsváron. Jelen volt többek 
között Toró T. Tibor, az EMNP országos elnöke, 
Sándor Krisztina, a Erdélyi Magyar Nemzeti Ta-
nács ügyvezető elnöke, valamint Szilágyi Zsolt, 
a Néppárt egyik alelnöke. Toró beszédében 
kihangsúlyozta, hogy sok munka áll a fiatalok 
előtt, de a szemekben látja a lángot, amivel 
előre lehet menni. Az ülésen megválasztották 
a Minta vezetőségét: országos elnöknek Tőke 
Ervin csíkszeredai önkormányzati képviselőt, 
alelnöknek Kolcza Istvánt, székelyföldi régió-
ért felelős alelnöknek Tőkés Lehelt, a közép-
erdélyi régióért felelős alelnöknek Sándor Esz-
tert, a partiumi régióért felelős alelnök pedig 
Vass Tamást. 

Tasnádon Dallos Tamásnak, az EMNP helyi 

elnökének a kezdeményezésére vert gyökeret 
a Minta. „Megpróbáljuk a város összes fiatalját 
a helyi Mintába tömöríteni, mert csak így lehet 
jövőjük, ha együtt lépnek fel és saját maguk irá-
nyítják sorsukat, nem pedig a Tasnádon most 
regnáló kommunista gárda” – mondta Vass. 
Szatmár megyében másodikként Nagytarnán 
alakult meg a Minta. „Dicséret illeti az itte-
ni magyarságot, mivel Nagytarna az egykori 
Ugocsa vármegye olyan szórványtelepülése a 
román–ukrán határ mellett, ahol a magyar la-
kosság aránya kisebb, mint 3,5%” – tette hozzá 
az alelnök.

A közeljövőben szeretnék, ha a Min-
ta Szatmárnémetiben, Nagykárolyban és 
Kökényesden is segítséget nyújthatna a fiata-
loknak – jelezte Vass.

Elindult a választási regisztráció
ÖSSZNEMZETI ÜGY A RÉSZVÉTEL A MAGYARORSZÁGI VÁLASZTÁSOKON

Megkezdődött 2013. augusztus 1-jén az ál-
lampolgárságot szerzett külhoni magyarok vá-
lasztási regisztrációja a külképviseleteken, va-
lamint a magyarországi választási irodákban. 
Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács (EMNT) és 
az Erdélyi Magyar Néppárt képviselői Csíksze-
redában, illetve Kolozsváron az elsők között 
regisztráltak, és sajtótájékoztatón hívták fel a 
figyelmet a történelmi jelentőségű pillanatra.

Csomortányi István, a Néppárt partiumi 
szervezési igazgatója és Bihar megyei elnöke, 
valamint Soós Sándor Kolozs megyei elnök a 
kolozsvári főkonzulátus udvarán tartott sajtó-
tájékoztatójukon ismertették a regisztráció fo-
lyamatát. Postai úton kapták meg a kétoldalas 
regisztrációs ívet tartalmazó borítékot, vala-
mint egy részletes tájékoztatást a folyamatról. 
„Az adatlapon és a névjegyzék-bevételi kérel-
men személyes adatainkat kell megadjuk: ne-
vünket, lakcímünket, személyi azonosítónkat, 

ami a lakcímkártyáról olvasható le. Azok a pol-
gárok, akik még nem kapták kézhez a lakcím-
kártyájukat, a magyar útlevél vagy a honosítá-
si dokumentumokon szereplő adatok szerint 
tölthetik ki a formanyomtatványt” – részletez-
te Soós.

„A Néppárt mindenképpen segíteni sze-
retne ennek a folyamatnak a kiteljesítésében, 
hiszen úgy gondoljuk, hogy a nemzet újra-
egyesítésének ez egy újabb nagyon fontos 
állomása” – hangsúlyozta Csomortányi a saj-
tótájékoztatón. Ugyanakkor felhívták a figyel-
met: november elsejétől a Nemzeti Választási 
Iroda honlapján is regisztrálni lehet. Innen le-
tölthetők a formanyomtatványok és a kitöltési 
segédletek. Csomortányi és Soós arra biztatják 
a magyar állampolgárságot szerzett erdélyie-
ket, hogy mielőbb regisztráljanak és éljenek a 
szavazati lehetőséggel. 

Csíkszeredában elhangzott: az EMNT a ma-

gyar nemzethez tartozás tudatának erősítését 
elsődleges céljának tekinti. Ennek szellemében 
végezte az elmúlt két és fél évben a honosítá-
si tevékenységét, amely során több mint 166 
ezer személynek zárta le a honosítási kérelmét. 

Az EMNT székelyföldi honosítási koordiná-
tora reményét fejezte ki, hogy más magyar 
szervezetek is hasonlóan fontosnak gondolják 
a magyarországi választásokon való részvételt, 
hiszen össznemzeti ügyről van szó. „A magyar 
állampolgársággal együtt nemcsak jogok, de 
kötelezettségek is járnak” – érveltek a Néppárt 
székelyföldi vezetői, történelmi jelentőségű-
nek nevezve, hogy hosszú idő után a külhoni 
magyarok szavazati jogot kaptak. Mindazok, 
akik további tájékoztatást szeretnének a re-
gisztráció folyamatáról, a főkonzulátusokon 
érdeklődhetnek, ugyanakkor az EMNT és a 
Néppárt irodáiban is segítséget kérhetnek.
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